
techniki zachecania uczestników do prawdziwego

naukowego dialogu. Nic dziwnego, ze seminaria

warszawskie byly szeroko znane i bralo w nich

udzial szerokie grono matematyków krajowych

i zagranicznych. Wiele waznych wyników po raz

pierwszy bylo prezentowanych na warszawskim
semInanum.

Seminarium paczkowalo innymi inicjatywami.

W roku 1966 wraz z grupa kolegów zalozylismy

prywatne seminarium poswiecone metodzie forsingu

Cohena (naj goretszy wtedy przedmiot badan podstaw

teorii mnogosci). Jakiez bylo nasze zdziwienie, kiedy

na pierwszym spotkaniu pojawil sie P. Profesor,

oswiadczajac, ze on takze (w domysle - na równych

prawach) pragnie z nami sie spotykac i chetnie

zreferuje prace, jaka mu przydzielimy. Tyle ze w Jego

referatach nie bylo slowa forsing - tepiac bezlitosnie

nasze tendencje do mówienia o Jorsingu, kardynalach

i ordynalach, mówil o wymuszani'u.

Aniela Wolska

Po matematyku zostaja wyniki i uczniowie,

podstawowe kryterium, wedle którego trzeba

oceniac dorobek uczonego. P. Profesor osiagnal

sukcesy w obu tych dziedzinach. Miara naukowych

sukcesów jest to, co zostaje w podrecznikach.

Hierarchia Kleene'ego-Mostowskiego, uogólnione

kwantyfikatory, technika elementów nieodróznialnych

i wiele innych osiagniec zostana w nich na zawsze.

Uczniowie P. Profesora, wsród nich A. Ehrenfeucht,

A. Grzegorczyk, H. Rasiowa, R. Sikorski, prowadzili

dalej dzielo Jego zycia. Wiekszosc warszawskich

logików wywodzi sie z tej tradycji. W wielu osrodkach,

w Polsce i za granica, kontynuuje sie badania

zapoczatkowane przez P. Profesora.

Pan Profesor Mostowski byl dla mnie i dla wielu

kolegów z powojennych pokolen matematyków

przykladem, jak nalezy uprawiac matematyke·

W sierpniu 1975 r., gdy Go zabraklo, zostala pustka,

Wiktor MAREK

Aniela Wolska przez cale swoje zycie zwiazana byla z nauczaniem

i popularyzacja fizyki. Przed wojna przez szereg lat uczyla w szkole

powszechnej, dzielac w latach trzydziestych czas miedzy prace w Zakladzie

Fizyki na Hozej a szkole. Po wojnie uczyla przyszlych inzynierów na

Politechnice i lekarzy na Akademii Medycznej, aby w latach piecdziesiatych

wrócic na Hoza. Mialem przyjemnosc byc Jej studentem, wspólpracownikiem.

Wreszcie przez kilka lat pracowalismy w jednym pokoju na Hozej. Byla

osoba wyjatkowa. Juz po Jej smierci dowiedzialem sie o Jej dzialalnosci

w okresie okupacji, kiedy to w okresie najwyzszego zagrozenia ujawnialy sie

ludzkie charaktery, Uczestniczyla w tajnym nauczaniu, pomagala ludziom

zagrozonym, których nie znala, a dla których ratowania narazala zycie,

W okresie Powstania Warszawskiego byla czlonkiem kobiecej milicji PPS, niosac

pomoc potrzebujacym.

Byla nauczycielem (szkoly podstawowej, sredniej

i wyzszej), który lubil i szanowal swoich uczniów.

Wykladala nieco monotonnym glosem, ale w sposób

interesujacy i wskazywala na to, co stanowilo istote

zrozumienia przedmiotu.

Nazywalismy Ja "Babcia Wolska", kiedy wiekiem

babcia jeszcze nie byla. Na to cieple i wrecz rodzinne

"Babcia" zasluzyla sobie u pokolen wychowanków

wyrozumialoscia i opiekunczoscia. Po raz pierwszy

spotkalem sie z Aniela Wolska w lipcu 1957 roku, kiedy

jako swiezo upieczony maturzysta zdawalem egzamin

wstepny na Wydzial Matematyki i Fizyki UW.

Pamietam dokladnie, o co mnie pytala. Pytania nie

byly skomplikowane ani podchwytliwe, ale bardzo

uwaznie wsluchiwala sie, jak prowadze rozumowanie.

Mierzac dzisiejszymi mozliwosciami

eksperymentalnymi, mozna stwierdzic, iz dorobek

naukowy Anieli Wolskiej jest skromny. Przed wojna

zajmowala sie optyka atomowa i magnetyzmem,

Po wojnie zafascynowala sie wlasnosciami
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pólprzewodników. Jej Prace dotyczyly fotoefektów

w cienkich warstwach i roli zjawisk powierzchniowych.

Napisala dwie ksiazki adresowane do uczniów

zainteresowanych fizyka. Byla autorka wielu artykulów

popularyzujacych fizyke.

Pracowalismy w tej samej katedrze, kierowanej przez

prof. Leonarda Sosnowskiego. Dla nas, mlodych,

rozpoczynajacych dzialalnosc akademicka, byla

niewatpliwym autorytetem moralnym. Osobistym

przykladem pokazywala, jak istotna jest sympatyczna

atmosfera w laboratorium, jak wazne jest traktowanie

partnerskie wszystkich, i tych najmlodszych równiez.

Kiedy byla juz na emeryturze i coraz rzadziej

odwiedzala Hoza, organizowala prywatne seminaria

u siebie w domu. Tematyka dotyczyla problemów

chaosu, mówiono tam i o chaosie, który badamy

w fizyce (chaos deterministyczny), jak i o problemach

zblizonych do kolokwialnego rozumienia tego slowa.

Dawalo Jej to ogromna satysfakcje i poczucie, ze nadal

jest blisko fizyki, Zmarla w wieku 83 lat w 1992 roku.

Marian GRYNBERG


